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Pregunta número 287, formulada per la diputada Teresa 
García, del Grup Parlamentari Compromís al conseller d’Hi-
senda i Model Econòmic sobre la gestió de la Valencian 
Global .

Vol polsar, senyora diputada . Té vosté la paraula .

La senyora García Muñoz:

(Inoïble) … puga generar debat .

Tots sabem els enormes efectes socioeconòmics que provoca 
l’activitat emprenedora en forma d’ocupació, de riquesa i 
de benestar sostenible . Les actuacions públiques en aquest 
terreny deuen, per tant, recolzar la creació i el desenvolupa-
ment de les nostres empreses .

No obstant açò, una vegada més, un programa afavorit pel 
Partit Popular genera dubtes sobre la seua legalitat i estén 
l’ombra de la foscor en la gestió que estem vivint en totes les 
administracions públiques on el PP ha tingut barra lliure per 
a fer i desfer .

En 2012 es crea el programa d’emprenedoria Valencian 
Global del qual s’han organitzat tres edicions . Aquest 
programa cercava accelerar el creixement de projectes 
empresarials innovadors, perquè tutelats per un equip d’ex-
periència internacional multiplicaren per vint els seus ingres-
sos al cap dels cinc anys .

En les seues tres edicions anuals l’IVF i l’Ivace varen aconse-
guir una sèrie de préstecs per un import total de 4,5 milions 
d’euros a les dues consultores privades que gestionaven el 
programa Business Innovation i Entrepreneurship Ventures .

Eixos diners públics es repartiren en forma de préstecs partici-
patius entre 100 .000 i 200 .000 euros a les 31 empreses selec-
cionades per a participar en el programa i la seua devolució 
s’hauria condicionat al compliment dels objectius establerts en 
cada projecte, la qual cosa comporta un risc de no devolució .

I no estem dient açò perquè en segons quins casos siguen 
necessàries les ajudes a fons perdut sinó perquè no té sentit 
contractar uns intermediaris per multiplicar els benefi-
cis quan a dia d’avui s’acumula ja un total de 169 .707 euros 
d’impagaments entre capital i interessos i l’Institut Valencià 
de Finances té a dia d’avui 1,5 milions d’euros amb risc de 
morositat amb bons d’eixes firmes. I no sembla tampoc molt 
correcte que la meitat d’eixes empreses que han participat en 
eixe programa hagen tancat o tinguen dificultats per a poder 
fer front a eixos crèdits .

A més a més, l’advocacia de La Generalitat considera que els 
convenis entre la conselleria i les dues entitats gestores van 
infringir la llei de contractes al no complir les regles de publi-
citat i de concurrència . I, per tant, s’ha paralitzat la quarta 
edició d’aquest programa, tot i que encara es deuen d’abonar 
300 .000 euros dels préstecs atorgats en les edicions anteriors .

Aquest procediment d’adjudicació d’un conveni de la forma 
més opaca ens recorda a casos que malauradament avui estem 
seguint pels tribunals a Palma de Mallorca, com és el cas Nóos .

Una vegada més els diners públics es privatitzen amb opaci-
tat i sense garanties i açò és molt greu, no solament perquè 
acaben enriquint uns pocs sinó perquè deixen de complir la 
seua funció social, ja que podrien haver servit per a recolzar 
algunes de les nostres empreses i els nostres emprenedors . 
I, per què no, també, a fons perdut però de forma directa, 
transparent i amb garanties i pública concurrència .

Per tot això, volem saber quina ha sigut la gestió de la conse-
lleria i de l’IVF en les tres convocatòries del Valencian Global 
per saber si aquest és un nou cas dels que malauradament 
estem assistint últimament en el nostre país .

Moltes gràcies .

El senyor vicepresident segon:

Honorable conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor president .

Efectivament, senyora diputada, la gestió del Programa 
Valencian Global Growth que va desenvolupar l’anterior 
govern del Partit Popular, mitjançant l’IVF i l’Ivace, va comp-
tar amb moltes presumptes irregularitats, la qual cosa fa que 
l’actual equip directiu de l’Institut Valencià de Finances, que 
és el depositari d’estes responsabilitats de gestió, va decidir 
posar-les en coneixement de la fiscalia.

Vaig a tractar de fer un succint resum del tema, encara que 
vosté ja ho ha fet molt bé en una part . . . Vaig a intentar ser 
una miqueta més (inintel·ligible)  . . . perquè jo crec que, com diu 
molt bé vosté, sona a altres històries que, en este moment, ja 
estan en els tribunals .

El 31 de juliol de 2012, la comissió d’inversions de l’Institut 
Valencià de Finances aprovà per unanimitat una línia de finan-
çament, amb la qual es tractava d’instrumentar préstecs parti-
cipatius per a empreses de ràpid creixement que en tingueren 
necessitat per a expandir-se internacionalment . Impecable .

Per a gestionar el programa, s’aprova subscriure un acord 
de col·laboració amb les empreses Business Innovation i 
Entrepreneurship Ventures, sense haver aplicat cap pràctica 
de publicitat ni criteris per a la selecció .

El 13 de setembre, la comissió d’inversions de l’IVF aprovà 
les primeres operacions del programa . I quatres dies més 
tard es signa l’acord de col·laboració amb les deus empre-
ses esmentades, incorporant, a més a més, la possibilitat de 
lliurar-los pagaments de bestreta per a finançar necessitats 
operatives d’encetament del programa . Set dies més tard, 
s’autoritzaven dos pagaments per import de 100 .249 euros i 
43 .000 euros .

L’any 2013, les competències en matèria de finançament 
al sector privat corresponien a un recent creat comité de 
finançament empresarial de l’Institut Valencià de Finances. 
Aquest comité, en una reunió de 25 de juliol de 2013, coneix 
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el resultat de funcionament del programa, però un dels 
vocals considera que no estaven suficientment acreditats.

No obstant això, sis dies més tard, s’aprova la línia i l’acord per 
a signar amb les mateixes dues empreses que ja hem esmentat .

El 30 de setembre, per tant, es signa un acord . I el 14 d’octubre 
es lliuren, de bestreta, 180 .000 euros a Business Innovation .

Per a 2014 les facultats en matèria de finançament al sector 
privat havien estat atribuïdes a l’Ivace. El comité de finança-
ment empresarial de l’Ivace, en reunió de 14 de juny de 2014, 
aprova una línia d’acceleració empresarial i, en el seu marc, el 
programa d’acceleració per al sector tradicional RIS3 .

Pocs dies abans, el 26 de maig, s’havia publicat en el DOCV 
la convocatòria per a seleccionar una empresa o entitat col-
laboradora per a la gestió d’aquest programa de l’Ivace, però 
ni Business Innovation ni Entrepreneurship (inintel·ligible)  . . . 
es presentaran a la convocatòria .

El 29 de setembre, en una nova reunió del comité de finança-
ment empresarial de l’Ivace, s’informà al desenvolupament 
del programa d’acceleració per a sectors tradicionals, el RIS3, 
que s’havia adjudicat mitjançant convocatòria pública . Però 
també s’informa que empreses del Valencian Global Growth 
Program havien sol·licitat, igualment, finançament de l’Ivace 
amb càrrec a la línia d’acceleració .

L’esmentat comité de l’Ivace va considerar que, si bé el 
Valencian Global Growth Program no ha estat promogut per 
l’Ivace, sí ho ha estat per La Generalitat . I, en conseqüència, 
va acceptar com a beneficiaris les empreses participants a la 
tercera edició del Valencian Global .

Però, com que per a 2014 no s’havia formalitzat cap relació amb 
el Business Innovation ni amb Entrepreneurship Ventures, i no 
era possible fer els habituals pagaments de bestreta d’altres anys, 
el comité de finançament empresarial de l’Ivace –prenga nota de 
què li vaig a dir– es va reunir el 13 d’octubre de 2014 amb l’única 
finalitat de tractar de concedir-los un préstec de 150.000 euros.

L’informe tècnic que analitzava l’operació deia que no complia 
els requisits de cap línia . . ., –atenció, senyoria!– no complia els 
requisits de cap línia de finançament de l’Ivace i que la seua 
finalitat estava exclosa de l’activitat creditícia de l’institut.

No obstant això, el comité de finançament empresarial de 
l’Ivace va aprovar el préstec per unanimitat .

Per a 2015, finalment, s’aprova una línia d’acceleració empre-
sarial de microcrèdits, establint, expressament, que podria 
acollir programes promoguts per l’Ivace directament, i així 
com els que siguen validats per l’Ivace .

Aquesta és la situació, senyoria . Aquesta és la situació que 
va trobar l’actual govern . I els passos que vam prendre van 
ser: suspendre, com ha dit vosté molt bé, els pagaments 
pendents; sol·licitar informe a l’advocacia de La Generalitat; i, 
vist el seu parer, que s’havia infringit manifestament la legis-
lació de contractes del sector públic, posar-ho tot en coneixe-
ment de la fiscalia. (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor conseller .

Passem a la pregunta número 98, formulada per la diputada 
Isaura Navarro, del Grup Parlamentari Compromís, al conse-
ller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i 
Cooperació, sobre accés a la documentació de l’administració .

¿Vol polsar, senyora Navarro, per favor?

Gràcies . Té vosté la paraula .

La senyora Navarro Casillas:

Gràcies, senyor president .

L’última pregunta del dia .

Bé . Gürtel, Blasco, Imelsa, Brugal, EMARSA, Nóos, Avialsa 
o el càrtel del foc, CIEGSA, Fabra, IVAM i Consuelo Ciscar, 
Bankia i Olivas, Taula, CAM, Valmor-fórmula 1, Arts-Helga 
Schmidt . . ., ¿me’n deixe algun? No sé, potser, eh? A la millor 
ERESA, FGV, el saqueig a Radiotelevisió Valenciana, allibe-
rats de la patronal, ramificacions valencianes de la trama 
Púnica, Acuamed . . ., i el que està per vindre .

Què ha fallat? Home!, evidentment, el major problema que hem 
tingut és que ens han governat corruptes . Això ha quedat clar . 
Però també és que, enfront d’açò, han fallat tots els controls . 
Clar que, si els controls institucionals també estan en mans d’un 
partit imputat, estan en mans de corruptes, a la millor, doncs, 
també és un problema, no?, també fallem per això .

Les Corts en mans de Cotino tampoc ajudava molt a la trans-
parència, també és cert, perquè mai va recolzar les queixes 
de l’oposició enfront d’eixa opacitat del Consell . Inclús censu-
rava i no admetia preguntes . Hem hagut d’anar al Tribunal 
Constitucional i tot .

I què feia l’oposició? Doncs, s’ha fet de tot . La veritat és que es 
va fer de tot per a accedir a la informació, des d’acudir als tribu-
nals, a plantar-se a la porta de CIEGSA –fa ja anys– exigint acce-
dir a la documentació, reclamar, protestar, denunciar . . . Mentres 
ací persones com Rita Barberá reien en estes mateixes Corts, 
ja com a presidenta del Grup Popular . . .; no intervenia mai, però 
s’ho passava bomba, eh?; a la millor ara ja no es riu tant, jo no ho 
sé perquè, clar, com no la podem veure, com està amagada, com 
també amagava en què se gastava els diners de tots .

L’opacitat ha sigut el major aliat dels corruptes . I, per açò, ara 
vosté, senyor conseller, té una gran responsabilitat en les 
seues mans . Ha d’injectar a aquesta comunitat l’antídot perquè 
això no torne a passar . I l’antídot és, en part, la transparència 
com a eix transversal de cada pas que done el govern de què 
vosté en forma part . I, evidentment, no solament per als dipu-
tats i diputades que hem d’exercir la nostra labor de control 
i demanem documentació –que ara sí que es lliura, que ara sí 
que podem accedir–, (remors) també per als ciutadans .

Per això és necessari que els acords del Consell no siguen 
anuncis, sinó que estiga tota la informació al respecte 
perquè la gent hi puga accedir . I, per això, la nova web de 


